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آمارها حکایت از رشد تعداد صدور پروانه های ساختمانی دارد؛ 
تا آنجا که مدیران شــهری معتقدند که توانســته اند ساخت وساز 
مســکن در تهــران را از رکود خــارج کنند. هرچنــد تخفیف های 
نامتعــارف ۴۰ درصدی منتقــدان جدی دارد، اما به نظر می رســد 
توانســته در پرشدن دخل شــهرداری مؤثر باشــد؛ تا آنجا که روز 
گذشــته شهرداری تلاش کرد این تخفیف ها شامل حال کسانی که 
به صورت علی الحســاب هم بخشــی از عوارض خود را پرداخت 

می کنند، بشود.
بهروز شیخ رودی، معاون محاســبات و پایش عملکرد شورای 
پنجم از منتقدان این مصوبه معتقد اســت:  شورای پنجم در اوج 
همه گیری کرونا و اعمال قرنطینه ها با تخفیف ۲۵ درصدی در سال 
۱۳۹۹ توانســت شــهر را اداره کند و نگذارد چرخ اداره شهرداری 
و شــهر از توقف بایســتد؛ اما الان که کرونا نیســت و ما در شهر و 
کشــور قرنطینه ای نداریم، چه اتفاقــی رخ داده که نیاز به تخفیف 
۴۰ درصدی تا ۳۵ درصدی داشــته باشیم؟ مگر الان در شهر تهران 
شــرایط بدتر از اوج همه گیری کروناســت که تخفیف ۴۰ درصدی 
وضع می کننــد؟ از عدالت حرف می زنند و به نــام مردم تخفیف 
پلکانی وضع می کنند که بتوانند خزانه شهرداری را پر کنند! و برای 
اینکه کارشــان را توجیه کنند، می گویند برای ارزانی مسکن و رونق 

ساخت وساز این تصمیم را گرفته ایم.
به گفته این کارشناس مالیه شهری اینکه از عدالت حرف بزنند 
و بعد تخفیف ۴۰ درصدی تصویب کنند، با رعایت عدالت تناســبی 
ندارد. اعضای شــورا و شــهردار همه می گویند ما اهل و عامل به 
عدالت هستیم و برای شمولیت عده ای می آیند و ۴۰ درصد تخفیف 
وضع می کنند و به آنها فرصت می دهند، اما نســبت به عدم النفع 
یک زن سرپرســت خانوار، یک دســت فروش و دیگر شــهروندان 
فرودســت بی تفاوت هســتند؛ در حالی که این تخفیف را از حساب 
اینها و بقیه شــهروندان تهرانی که امکان و سرمایه استفاده از این 
فرصت و تخفیف را ندارند، به بســاز و بفروش ها می دهند! تخفیف 
۲۰ تا ۲۵ درصدی مشــوق هایی در سطح ســود سپرده های بانکی 
هســتند و شــورا با اعمال آنها چرخه عدالت در شهر را دستکاری 
نمی کند، بلکه با اعمال مشوقی در سطح سپرده های بانکی منابع 
مالی را از حساب های بانکی افراد بدون ایجاد ارزش مازاد به سمت 
خزانه شــهرداری می کشد. اما وقتی با اعمال تخفیف ۴۰ درصد از 
عوارض شهری را که مال همه است، می بخشند، در حقیقت علاوه 
بر ســود رایج سپرده های بانکی یک ارزش مازاد هم از خزانه شهر 
به بساز و بفروش ها و مؤدیان مشمول می بخشند. این در حالی است 
که همین مؤدی به جز این تخفیف تــوأم با دریافت ارزش مازاد بر 
ســود سپرده بانکی به علت تورم زمین، مسکن و... با ارزش افزوده 
دارایی هایش هم مواجه اســت و شــورای شــهر با این کار شکاف 

نابرابری در شهر را تشدید می کند.
موضوعی که مورد نقد شــیخ رودی است، مورد تأکید برخی از 
اعضای شورای شــهر در جریان بررسی لایحه استفساریه شهردار 
تهران درخصوص «تبصــره دوم (۲) اصلاحیه مصوبه نحوه اخذ 
مطالبات حوزه شهرسازی شهرداری تهران» هم بود. به اعتقاد آنها 

این درخواست ایجاد رانت بدی در شهرداری می کند.
محمد آخوندی، رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر 
تهران، در جریان بررســی این لایحه با اشــاره به جلسه کمیسیون 
گفت: گویا کار در شهرداری به مسئله خورده است؛ وگرنه این روال 
قبلا هم وجود داشته و نیاز به استفساریه نیست. مسئله این است 
که اگر یک فیش قطعی صادر شــود، مؤدیــان باید یکجا و نقدی 
پرداخت کنند و این فیش قطعی عوارض مشمول تخفیف می شود؛ 
اما گاهی فیش علی الحســاب به دلیل طولانی شدن فرایند صدور 
پروانه یا... صادر می شــود که پیشــنهاد شــده مبلغ علی الحساب 
مشمول تخفیف در زمان خود شده و بعد که عدد قطعی مشخص 

شد، باز هم مابه التفاوت نیز مشمول تخفیف در همان زمان شود.
مهدی چمران در مخالفت با درخواســت شهرداری گفت: ما 
اصرار داریم که فیش علی الحســاب و دســتی صادر نشــود، حالا 

صدور فیش علی الحساب یعنی چه؟
حبیب کاشــانی در واکنش به این لایحــه گفت: این رانت بدی 
است که می خواهیم به برخی ها بدهیم و این یعنی چه؟ یعنی اگر 

فردی یک فیش علی الحســاب گرفت، مشمول ۴۰ درصد تخفیف 
شود و برود و مجددا برگردد و باز هم تخفیف بگیرد؟

او با بیان اینکه نبایــد چیزهایی را باب کنیم، ادامه داد: اگر قبلا 
این روال در شهرداری بوده، پس چرا استفساریه آوردید؟ اما امروز 
داریم چیز جدیدی بدعت می کنیم که برای یک نفر که می خواهد 
امتیازی از شــهر بگیرد و سودش را هم استفاده می کند، ۴۰ درصد 
تخفیف بدهیم. مطمئن باشید که این روند با اینکه درآمدهای آنی 
را زیاد می کند، اما به کم شدن درآمد در سال های بعد ختم می شود. 
اینها تخفیف ها در درآمدهایی اســت که باید سال های آینده برای 
این شهر تبدیل به اتوبوس شود و منطقی نیست که برای فیش های 
علی الحساب تخفیف قائل شویم. گفته می شود این کار روال است 
اگر روال است، چرا مجوز شــورای شهر را می خواهید همان روال 

خود را انجام دهید.
احمد صادقی در دفاع از استفســاریه شهرداری گفت:  پولی که 
درحال حاضر از سوی درخواست کنندگان پرداخت می شود، شامل 
این تخفیف می شــود و باقی مانده بدهی مشــمول نرخ های زمان 

خود. این موضوع روال هم بوده است.
حمیدرضا صارمی، معاون شهرســازی شهرداری تهران نیز در 
توضیح این استفســاریه با بیان اینکه این استفســاریه در راســتای 
مشــوق صدور پروانه اســت، اظهار کرد: این لوایح سعی می کند 
کاهــش صــدور پروانه را جبران کرده و شــور و نشــاطی را که در 

ساخت وساز ایجاد شده است، تداوم بخشد.
او با بیان اینکه در همه سال  فیش علی الحساب وجود داشته، 
اما دقت داشــته باشــید که ما نمی خواهیم به هر علی الحسابی 
تخفیف بدهیم، ادامه داد: متأســفانه هنــوز زمان صدور پروانه به 
زمانی که مدنظر شوراست، کاهش پیدا نکرده و ما با مردمی مواجه 
هستیم که پشت باجه آمدند، ولی می گوییم که چون علی الحساب 

هستید، مشمول تخفیف نمی شوید.
معاون شهرسازی شــهرداری تهران با بیان اینکه فرایند صدور 
پروانــه طولانــی اســت، ادامــه داد: وقتی فیش صادر می شــود 
تازه پرونده به کمیته ها و ۳۱ نهاد و ســازمانی که از آن اســتعلام 
می گیریم تا پروانه صادر شــود، ارسال می شود و این فرایند زمان بر 
بوده و ممکن است زمان دریافت تخفیف از دست شهروندان برود؛ 
پس فیش علی الحســاب برای آنها صــادر می کنیم. ما هدف مان 
رونق گرفتن ساخت وساز است و باید بگویم نگران کم شدن درآمدها 
نباشــید؛ چرا که در عوارض سال آینده مشــوق های بهتری را برای 
صــدور پروانه در نظر گرفته ایم. ما برنامه داریم که صدور پنج هزار 
پروانه ســاختمانی را که امســال تجربه کردیم، بــه ۱۰ هزار فقره 

رسانده و سال آینده این تعداد را به ۲۰ هزار پرونده برسانیم.
علیرضا جاوید، معاون امور مناطق شهرداری تهران نیز با بیان 
اینکه این تســهیلات تشــویقی در اختیار مردم قــرار گرفته تا امید 
به شــهر تهران بازگردد، گفت : در ســال های ۱۳۹۰ و ۱۳۹۱، حدود 
۳۱ هــزار پروانه ســاختمانی صادر شــده و هدف مــا در ارائه این 

تسهیلات مردم عادی است.
او با بیان اینکه برخی از سیاســت های انقباضی از ســال ۱۳۹۶ 
تاکنون انگیزه ساخت وســاز در تهــران را از بین برده، گفت: ما باید 
به افق صدور ۶۰ هزار پروانه برســیم؛ این در حالی اســت که سال 
گذشته تنها پنج هزار فقره پروانه صادر کردیم و این در حالی است 
که در مواردی مردم مطالبه می کنند و ما نمی توانیم پاسخ گوی آنها 

باشیم و نمی توانیم بی خیال باشیم.
معــاون امور مناطــق شــهرداری تهران بــا بیــان اینکه من 
ســازنده هایی می شناسم که به کشــورهای اطراف رفته اند چرا که 
شرایط ساخت وساز سخت بوده است، تصریح کرد: فیش هایی که 
منشأ فساد در شهرداری بود، حالا رخت بربسته است و امروز تمام 
فیش ها کاملا سیستمی است و شهرداری نمی تواند خارج از طرح 
تفصیلی تخفیفی ارائه دهد و از شما می خواهم به این استفساریه 

رأی دهید؛ چرا که پیش  از  این در شهرداری وجود داشته است.
کاشــانی در پاســخ به جاویــد گفت شــما را مدیر باهوشــی 
می دانم، ولی شورا مشکلی با تعداد پروانه های صادره ندارد، شما 
۹۰ هزار پروانه صادر کنید، کسی مخالفتی ندارد؛ اما این درخواست 

شهرداری از شورا درست نیست.

مخالفت شورای شهر با درنظرگرفتن تخفیف های پیش بینی شده 
برای کســانی که به صورت علی الحساب عوارض خود را پرداخت 
می کننــد، مورد اعتــراض جاوید قرار گرفت و او به شــوخی گفت 
اســم آن را علی الحســاب نگذارید، فیش علیرضا بگذارید، فیش 

غیرقطعی نام گذاری کنید و... .
حبیب کاشــانی در واکنش به سخنان جاوید گفت: امروز آقای 
جاوید بســیار پر از شور و حرارت ســخن می گویند و از آقای جاوید 
تشــکر می کنم که مزاح کرده و باعث انبساط خاطر شورا شده؛ اما 
باید بگویم اگر قبلا از این کارها می کردید، بروید باز هم انجام دهید و 
چرا به شورا آوردید. وی ادامه داد: همین حالا در منطقه ۲۲، مجوز 
بلند مرتبه ســازی ۲۱۰ ملک که صادر شــده بود به مشکل خورده 
چراکه تمام مالکان حقوق مکتســبه و فیش های خود را پرداخت 
کردنــد، اما آقای صارمی گفت که قبول ندارم و کمیته ای تشــکیل 
شــد و کمیته هم رأی به نفع مالکان داد، ولی باز هم قبول نکردید 
و گفتید پول باید به روز پرداخت شــود و حتی مالکان از شهرداری 
شــکایت کرده و حکم هم به نفع مالک صادر شــده اما باز هم به 

حقوق مکتسبه مالکان توجه نکرده و حکم را اجرا نکردید.
کاشانی خطاب به جاوید، معاون امور مناطق شهرداری تهران 
گفت: آقای جاوید چــرا می خواهید با این کارتان وارث پرونده های 
۳۰ ســال آینده باشید و اگر به فیش های علی الحساب هم تخفیف 
می دادید، بروید بدهید و اگر چیز جدیدی نیست همان را تکرار کنید 

یا لایحه را پس بگیرید.
صارمی در پاســخ به کاشانی اضافه کرد: نمی توانیم لایحه را 
پس بگیریم؛ چراکه تشــکیک ایجاد شده است و به علت فرایند 
طولانی صدور پروانه می خواهیم که فیش های علی الحســاب 
تعیین تکلیف شــود. به این دلیل که مثلا برای یک نفر فیش صد 
میلیاردی صادر می شود که این فرد ۹۰ میلیارد را پرداخت می کند 
که مشــمول ۴۰ درصد تخفیف می شود، اما ۱۰ درصد باقی مانده 
منوط به بررسی سازمان ها و نهادها می شود و هر وقت بخواهد 
این ۱۰ میلیارد را بدهد، مشمول تخفیف در همان زمان می شود.

مهدی چمران در واکنش به این ســخنان گفت: اگر این مالکی 
که شما مثال زدید ۱۰ میلیارد را داد اما ۹۰ میلیارد را نگه داشت چه 
می شود؟ مطمئن باشید بازرسی یقه شما را می گیرد و اگر این روال 
بوده چرا به شــورا آوردید؟ ما نمی خواهیم گرفتار شــوید و سال ها 
بــه دادگاه بروید و برگردید و نمی خواهیم مصوبه ای بگذارید که به 
ما بخندند. استفساریه شــهرداری تهران با ۱۰ رأی مخالف و ۸ رأی 
موافق رد شد. پرویز سروری، علیرضا نادعلی، احمد علوی، محمد 
آخوندی، محمد آقامیری، احمد صادقی، مهدی بابایی و میثم مظفر 
اعضایی بودند که با پیشــنهاد شهرداری موافق بودند اما در نهایت 

این لایحه به تصویب نرسید.
محیط زیست غایب میدان آلودگی هوا

آلودگــی هوای تهران روز گذشــته نیز موضــوع تذکر اعضای 
شورای شهر تهران بود. مهدی، عضو کمیسیون نظارت و حقوقی 
شــورای شــهر تهران، به حجم بالای آلودگی هوا در تهران اشاره 
کرد و گفت: افکار عمومی در مواجهه با این وضعیت نابســامان 
آلودگی هوا و ترافیک کشــنده، ناخواســته این موضوع را متوجه 
شــهرداری تهران می دانــد. آنچه امروز کشــور از آن رنج می برد، 
قوانین و مقرراتی اســت که روی زمین مانده اســت. لازم اســت 
دادســتانی کل به عنوان حافظ منافع عمومی شهروندان به دلیل 
ترک فعل مدیرانی که درخصوص قانون هوای پاک مسئولیت هایی 
را بر عهده داشتند، در دفاع از حقوق شهروندان در سراسر کشور و 

به ویژه پایتخت وارد عمل شود.
او ادامــه داد: دســتگاه های مختلفی در موضــوع هوای پاک 
مسئولیت دارند که بیشترین میزان مسئولیت در مدیریت هوای پاک 
بر عهده سازمان محیط زیســت است. امروز سازمان محیط زیست 
غایب جدی حوزه مربوط به آلودگی هواست. این سازمان ۴۶ وظیفه 
بــر عهده دارد؛ به همیــن ترتیب وزارت کشــور ۲۳ وظیفه، وزارت 
نفــت ۱۶ وظیفه، نیروی انتظامی ۱۴ وظیفه، دســتگاه های متفرقه 
۱۳ وظیفــه، وزارت صمت ۱۳ وظیفه، وزارت نیرو ۱۱ وظیفه، وزارت 
راه و شهرســازی ۱۱ وظیفــه، ســازمان ملی اســتاندارد ۱۱ وظیفه 
و شــهرداری تهــران ۱۰ وظیفــه درخصوص قانون هــوای پاک بر 

عهده دارند. در ادامه این جدول وزارت بهداشــت، خودروســازان 
و واردکننــدگان خودرو، جهاد کشــاورزی، ســازمان هواشناســی، 
صداوســیما و حتی ســازمان برنامه و بودجه نیز مسئولیت هایی را 

بر عهده دارند.
این عضو شــورای شــهر تهران افزود: درباره مســئولیت های 
فوری شــهرداری تهران باید به نکاتی غیر از فروش طرح ترافیک 
تهران اشاره کرد و شــهرداری تهران وظایف دیگری غیر از توقف 
طــرح ترافیک بــر عهده دارد که لازم اســت مســئولان مربوطه 
نســبت به آن توجه داشته باشند. از قوانین و مقررات زمین مانده 
در این باره باید به تشــکیل ستادها و مجموعه هایی اشاره کنیم که 
باید تشــکیل می شــد، اما نشده اســت. یکی از آنها گازسوزکردن 
وســایل نقلیه است؛ شــهرداری تهران به عنوان عضوی از ستاد 
گازسوزکردن وســایل نقلیه مسئولیتی بر عهده دارد. خوب است 
کــه در میان تمام دغدغه هایی که این روزها داریم، آن دســته از 
افرادی که مسئولیتی درخصوص اجرای قانون هوای پاک دارند، 
به صحن شــورا آمــده و درباره خدماتی که در ایــن زمینه انجام 
داده اند، پاســخ گوی مردم باشــند. وی ادامه داد: شهروندان از ما 
ســؤال می کنند چرا ما باید در یک هوای آلوده نفس بکشیم؟ آیا 
تا به حال به آمار مرگ های ناشــی از هوای آلوده توجه کرده ایم؟ 
اینکه هوای آلوده چه مقدار ضرر و زیان را متوجه کشور می کند؟ 
تعطیلی راه حل نیســت. در واقع تعطیلی مدارس ساده ترین کار 
اســت و گاهی شرایط به قدری بحرانی می شود که پایتخت را به 
تعطیلی می کشاند. اســتانداری تهران وظایفی را به نمایندگی از 
دولت در پایتخت بر عهده دارد. بارها و بارها تأکید شــده اســت 
پایتختی که بیش از ۹ میلیون جمعیت دارد، یعنی چیزی بیش از 
۱۰ درصد جمعیت کشور را، نیاز به توجه و اهتمام و کارویژه برای 
حل مشکلات آن وجود دارد و تا یک عزم ملی برای حل مشکلات 
پایتخت شــکل نگیرد، متأســفانه شــاهد تکرار حوادث تلخی از 
قبیــل آلودگی هوا خواهیم بود. تلخ از این جهات که آلودگی هوا 
باعث بیماری های مختلف و مرگ ومیر انسان ها می شود، سلامت 
کودکان و ســالمندان را با مشــکلات گوناگونــی مواجه می کند 
و امــروز ما به عنوان نماینده مردم وظیفــه داریم صدای آنها در 
اعتــراض به آلودگی هوای تهران باشــیم. مهدی چمران، رئیس 
شــورا هم با اشاره به برگزاری جلسه ای در وزارت کشور با حضور 
نهادهای مسئول در سطح وزرا و معاونان آنان درباره حل معضل 
آلودگی هوا گفت: برداشــت من از جلســه مذکور این بود که این 
دستگاه ها بیش از ۷۰ درصد از وظایف خود را انجام داده بودند و 
آنچه انجام نشــده، کمتر از این میزان بود، اما باز هم ما شاهد این 
میزان از آلودگی هوا هستیم. البته برخی از دستگاه ها به وظایف 

خود به طور کامل عمل نکرده بودند.
چمران افزود: تهران و ســایر شهرها ازجمله اصفهان، مشهد و 
حتی اراک به دلیل شرایط خاص آب و هوایی، در مواقع قرارگرفتن در 

شرایط بحرانی، دیگر هوای قابل استنشاق ندارند.
ناصر امانی، عضو شورای شهر تهران هم در این زمینه گفت: بر 
اساس نظرسنجی هایی که از مردم تهران شده، در دوره ما و در دوره 

پنجم ســه مسئله اساسی دغدغه خاطر مردم است و روزانه گرفتار 
آن هســتند. به ترتیب اولویت، هوای آلوده، ترافیک سنگین و بافت 
فرسوده سه مسئله اصلی و سه خواسته اصلی مردم تهران است. 
ما هیچ گاه این سه مسئله را نباید از دستور کارمان خارج کنیم حتی 
در حــد گفتاردرمانی. هوای روز سه شــنبه را گفته اند بدترین روز در 
بین روزها از نظر میزان ذرات معلق در هواست؛ ما جز اینکه با مردم 
ابراز همدردی کنیم و بگوییم متوجه درد شما هستیم و در محدوده 
وظایفی هم کــه داریم، تلاش می کنیم، کار دیگری از دســتمان بر 
نمی آید. در حال حاضر برنامه چهارم در حال تدوین است، خواهش 
می کنم دوباره کاری که در برنامه دوم و ســوم انجام داده ایم و فکر 
می کردیم در یک برنامه پنج ساله می توانیم همه مسائل شهر تهران 
را حل کنیم، تکرار نکرده و مسئله محور برنامه تدوین کنیم و این سه 
مسئله جزء اولویت ها باشــد؛ یعنی در مورد بافت فرسوده اگر قرار 
است شهرداری در حوزه مسکن کاری کند، بر بافت فرسوده متمرکز 
شود که در حال حاضر بخشی از اقدامات شهرداری نه همه آن در 

حوزه مسکن در بافت فرسوده است.
تهران آلوده است

معــاون اســتاندار تهــران از «غیرحضوری»شــدن مــدارس و 
دانشگاه ها در روزهای چهارشنبه و پنجشنبه ۲۳ و ۲۴ آذر در تمامی 
شهرستان های استان تهران به جز فیروزکوه و دماوند خبر داد. عابد 
ملکی در گفت وگو با «شرق» با اشاره به تداوم آلودگی هوا در استان 
تهران و تشــکیل جلسه دوباره کمیته اضطرار آلودگی هوای تهران 
در استانداری گفت: مدارس تهران برای چهارشنبه و پنجشنبه ۲۳ و 

۲۴ آذر نیز غیرحضوری شدند.
وی در تشــریح مصوبات کمیته اضطــرار آلودگی هوای تهران 
گفــت: جلســه اضطرار آلودگــی هوا امروز سه شــنبه بــا حضور 
اعضــا برگزار شــد و با توجه به ادامه تشــدید آلایندگــی هوا مقرر 
شــد چهارشــنبه و پنجشــنبه ۲۳ و ۲۴ آذر تمامی مدارس مقطع 
ابتدایی و متوســطه شهرستان های اســتان تهران به جز فیروزکوه و 
دماوند به صورت غیرحضوری فعالیت کنند. همچنین کلاس های 
دانشگاه های استان تهران به جز فیروزکوه و دماوند نیز غیرحضوری 

خواهد بود.
معاون استاندار تهران افزود: مهدهای کودک و پیش دبستانی ها 
نیــز در این دو روز در تمامی شهرســتان های اســتان تهران به جز 

فیروزکوه و دماوند تعطیل هستند.
وی با اشــاره به اینکه فعالیت های ورزشــی نیز بــرای فردا و 
پس فردا (چهارشنبه و پنجشنبه ) ممنوع خواهد بود از شهروندان 
درخواست کرد: از ترددهای غیرضرور خودداری و در صورت لزوم 

حتما از ماسک مناسب N95 استفاده کنند.
به گفتــه ملکی، همچنین فــروش طرح ترافیــک در روزهای 
چهارشــنبه و پنجشنبه متوقف است و فعالیت کارخانه های شن و 

ماسه نیز تا روز جمعه متوقف می شود.
معاون اســتاندار تهران همچنین از رؤسای سازمان ها و ادارات 
درخواست کرد با تقاضای مرخصی مادران دانش آموزان موافقت 

کنند.

چهارشنبه
۲۳ آذر  ۱۴۰۱

سال بیستم      شماره ۴۴۴۶

ما اهل قلمان پرحاشیه
 روایت های متضاد شنیده نمی شود

«شریعتی»، تحلیلگر سیاســی، در پاسخ به این سؤال 
که «روزنامه نگاران، فعالان اجتماعی و... از وضعیت 
اقتصادی، معیشــتی، اجتماعی یا برخورد با جوانان مطالبه گر انتقاد می کنند، اما در 
بدنه دولت، رویکرد انتقادپذیری وجود نداشــته؛ پس در این شــرایط دشوار چه باید 
کرد؟ تأکید می کند: «متأســفانه چون دیدگاهــی وجود دارد که گمان می کند روایت 
شبکه های اجتماعی، ماهواره ها و... همه به جنگ روایت رسمی آمده اند، روایت ها 

را نمی پذیرد و آنها را جنگ روایت ها تلقی می کند».
 یارگیری دولت ها برای پیشبرد اهداف خود

این فعال سیاســی اصلاح طلب در پاســخ به این ســؤال که چــه توصیه ای به 
دولت برای میدان دادن به رســانه که می تواند مشــکلات و مســائل را به گوششان 
برســاند دارید، می گوید: «توصیه زیاد است اما باید گفت «دولت محترم، بیا ما خیر 
و صلاحت را می خواهیم...»؛ در حالی که الان گوش ها برای شــنیدن و پذیرش پندها 
و نصیحت های دلســوزانه هم آمادگی ندارد. متأسفانه در این شرایط هیچ میانه ای 
وجود ندارد و باید صبر کنیم تا زمان بتواند راهگشــا باشــد. شما نگاهی اجمالی به 
روزنامه «کیهان» به عنوان یک نماد دولتی بیندازید. اگر توانستید با این روزنامه وارد 

گفت وگو شوید، بدانید که می توانید با دولت نیز وارد گفت وگو شوید».
«شــریعتی» در پاسخ به این سؤال که به نظر می رسد جوانان تمایلی به خواندن 
روزنامه ها ندارند و روزنامه گریز شــده اند، تأکید می کند: «روی هم رفته جوانان ما به  
خاطر دراختیار داشــتن رسانه های ســریع العمل و دیجیتال، چندمنبعی شده اند. به 
همین دلیل روزنامه ها که رســانه های باوقارتری هســتند، به این معنی که با تأمل 
بیشــتری حداقل یک روز پس از انتشار خبر منتشــر می شوند، فرصت بیشتری برای 

تحلیل سوژه و بررسی صدق و کذب و همه جانبه اخبار دارند».
 راستی آزمایی کنیم

او می افزاید: «در این شــرایط روزنامه ها تا حد زیادی باید تکیه و دقتشــان را روی تحلیل 
و تبییــن اخبــار و رویدادها بگذارند. به جای خوراک خبری، خــوراک تحلیلی تولید کنند. ما 
در شرایطی هســتیم که با انبوهی از اطلاعات و اخبار جعلی، دروغین، گمشده، غیرواقعی، 
برجسته شــده، نادرســت، گمراه کننده، راهزن و... روبه رو هستیم که رسالت حرفه ای و مهم 
روزنامه نگاران نه فقط انتشــار اخبار بلکه بررســی و راســتی آزمایی است. در شرایط فعلی 

خبرنــگار باید بتواند برای انتشــار و ترویج اخبار درســت و راســت تلاش کنــد». این فعال 
اصلاح طلب در پاســخ به ســؤال دیگری مبنی بر اینکه «تعدادی از خبرنگاران برای انجام 
همین رسالت یعنی راستی آزمایی اعزام شده اند اما درگیر حواشی شده و برایشان پرونده سازی 
شده است، مگر هدف انجام کار حرفه ای برای راستی آزمایی نیست»؟ تصریح می کند: «برای 
پاســخ گویی به ســؤالتان باید از خبرنگارانی که انجام وظیفه کردند و در زمان درســت به 
میدان آمدند هم یاد کرده و از آنها نیز دفاع کنم. در عین حال باید تأســف بخورم که جای و 
جایگاه این همکارانمان به هیچ عنوان زندان و حبس نیست و همین جا خواستار آزادی آنها 
هســتم و از قضات و رئیس قوه قضائیه به عنوان کسی که بیان کردند به دنبال برون رفت از 
وضعیت فعلی هســتند، می خواهم در دادرسی و رسیدگی به پرونده های تشکیل شده برای 
روزنامه نگاران، عکاســان، فعالان سیاسی و... که به هر دلیلی زندان هستند، مطابق با اصل 
۱۶۸ قانون اساسی و بر اساس عدالت و انصاف رفتار کنند. پرونده آنها با حضور هیئت منصفه 
بررســی شــود و اجازه ندهند اتهامات روزنامه نگاران و عکاسان مطبوعاتی که رسالت ذاتی 

شغلی شان را انجام دادند، در زمره جرائم امنیتی دسته بندی شود».
 روزنامه نگار نمی تواند از  مأموریت شانه خالی کند

«شــریعتی» با اعلام اینکه روزنامه نگاران در هر شــرایطی موظف به راستی آزمایی 
و بررســی صدق و کذب اخبار هســتند، بــه روزنامه نگاران و خبرنگارانــی مانند «الهه 
محمدی» و «نیلوفر حامدی» اشــاره می کند که این روزها به دلیل انجام وظایف اصلی 
حرفه شــان در زندان به ســر می برند و می گوید: «مگر امکان دارد که به روزنامه نگاری 
مأموریت حرفه ای داده شود و آن روزنامه نگار با نهاد و رسانه ای قرارداد شغلی داشته 
باشــد و از مأموریت ســر باز بزند؟ کار و رســالت روزنامه نگاران مشاهده، بیان و روایت 
واقعیت هاســت. این روزنامه نگاران بــرای تولید محتوا و به خصوص راســتی آزمایی 
بــه میدان آمدند و رفتار حرفه ای شــان برای همه ما روزنامه نگاران مثال زدنی اســت. 
آنها می توانســتند مثل بسیاری از خبرنگاران دیگر پشــت میزشان در تحریریه ها بمانند 
و به اصطلاح ما با چســب، کاغذ و قیچی گزارشــی را ســر هم و صفحات روزنامه ها را 
از مطالــب پفکی و بیهوده پر کنند. روزنامه نگاری که بــه میدان می رود و محتوا تولید 
می کند، می تواند مدعی شود که افکار عمومی را در حد توان به سمت و سوی حقیقت 

و راستی سوق داده است».
 جای خالی منبعی برای حمایت از  روزنامه نگاران

برای ادامه گپ وگفت هایمان ســراغ «زهرا مشتاق»، چهره شناخته شده مطبوعات 

که شــاید تنگناها و شــرایط فعلی روزنامه نگاران را کمی بیشتر از سایرین درک می کند، 
رفتیــم. زمان مصاحبه نه تنها با صحبت درباره وضعیت فعلی حاکم بر اهالی رســانه 
بلکــه با یادآوری نگرانی خانواده ها از آینده پیــش روی جوانان در ایران به دلیل گرانی، 
تورم، بی کاری، مشــکلات معیشــتی و...، چهره اش درهم می رود و بغض می کند. او با 
اشاره به شرایط سخت حاکم بر فضای اطلاع رسانی و وظیفه ذاتی روزنامه نگاران تأکید 
می کند: «ما روزنامه نگاران همگی در شــرایط ســخت روحی هســتیم، برای نمونه هر 
هفته می توانستم تعدادی یادداشت بنویسم اما الان از نظر روحی تحلیل رفته ام و توان 
نوشتن ندارم. مسئله ترس از این فضا برای انعکاس حقایق نیست، بلکه خبرنگاران در 
این فضا از نظر روحی در شــرایط دشــوار فرسایشی قرار می گیرند. در عین حال رسیدن 
اخبار مربوط به دســتگیری روزنامه نگاران چه آنها که در رســانه های شناخته شده کار 
می کنند و چه آنها که در اســتان ها فعال هســتند و نام یا مشخصاتشــان را نمی دانیم، 
ما را از مســئولیت تهی نمی کند، بلکه فشــارهای روحی مان را بیش از پیش تشدید و 
نگرانمان می کند. واقعیت این است که متأسفانه منبعی برای حمایت از روزنامه نگاران 
وجود ندارد. وقتی اسامی برخی از روزنامه نگاران روی زبان افکار عمومی می چرخد، به 
این فکر می کنیم که مگر آنها به جز انجام وظایف ذاتی شــان برای اطلاع رسانی و گفتن 
از مشــکلات مردم، چه کار دیگری انجام داده اند؟ مثل یک پزشــک و متخصصی که با 
مراجعه بیمار باید او را مداوا کرده و مشکل جسمی اش را تشخیص دهد و برطرف کند، 
روزنامه نگار هم همین رسالت را دارد؛ منبعی برای انتشار حقیقت و اخبار مستند است. 
اگــر روزنامه نگاران همین اقدام مهم را هم انجام ندهند، پس چه انتظار و توقعی باید 

از آنها داشت؟».
  نسل جوان را دریابیم

«مشــتاق»، فعال اجتماعی، در پاسخ به این ســؤال که «به نظر می رسد در شرایط 
فعلی باید با جوانان و نســل جدید گفت وگوی مؤثری داشــته باشــیم و با آنها همدل 
شــویم، فعــالان اجتماعی برای فهمیدن مطالبات، نیازهای نســل جدیــد و انتقال آن 
بــه تصمیم ســازان و سیاســت مداران باید چه رویکــردی را در پیــش بگیرند؟» تأکید 
می کند: «سبک زندگی، منش، عقاید، نشســت و برخاست نسل جدید برای من که یک 
دهه پنجاهی هســتم بسیار متفاوت اســت، اما در عین حال این تفاوت را به عنوان یک 
روزنامه نگار می فهمم که نســل جدیدی به میدان آمده که به طور جدی تمام نســل ها 
را متوجه خودش کرده اســت. جریانات رخ داده از شهریور امسال تا امروز متأثر از نگاه، 

منش و رویکرد نسل جوانی است که به  هیچ  عنوان به نگاه، عقاید، دیدگاه ها، ایدئولوژی، 
نوع فرهنگ، آداب معاشــرت و... دهه های دیگر پایبند نیســتند؛ بنابراین نباید این فشار 
فزاینده را نادیده گرفت. چه بســا همین نســل جوان تر هســتند که با تجارب سیاســی، 
اجتماعی، دانش و فرهنگ متفاوت، ایجاد انگیزه، ترغیب و برای نسل های گذشته تولید 
انرژی می کنند. نسل های دیگر هم تحت تأثیر جریانی قرار دارند که نسل جدید و جوان 
ایجاد کرده است. پس ما خواسته یا ناخواسته با این نسل ارتباط داشته و برای موفقیت 

در ایجاد معاشرت با این نسل باید از یکدیگر شناخت بیشتری داشته باشیم».
 مطالبات جوانان را بشنویم

او با بیان اینکه آرمان خواهی، شــور و اشتیاق جوان و دوران جوانی باید به رسمیت 
شــناخته شــده و بدانیم که آرمان خواهی یک دهه هشــتادی با آرمان خواهی و اشتیاق 
دهه پنجاهی تفاوت چشــمگیری دارد که باید برای شــناخت آنها اقدام اساســی شود، 
می افزاید: «حتی ممکن اســت این نســل تمایل یا نیازی به برقراری معاشــرت یا رابطه 
تنگاتنگ با نسل های گذشته نداشته باشند و از این موضوع استقبال هم نکنند که نباید در 
این زمینه به آنها سخت گرفت، بلکه ما به عنوان کسانی که می خواهیم در این سرزمین 
زندگی مسالمت آمیز و آرامی داشته باشیم، باید بدانیم نسل جوان و نوجوان چه خواسته، 
تمایل، مشکل و مطالباتی دارند که حالا برخلاف پیش بینی یا تصور نسل های دیگر مثل 
یک دریای خروشان همه چیز را همراه با خودشان می برند. واقعیت این است ما با داشتن 
کشــوری که جمعیت جوان و نوجوانش رقم درخور توجهی را به خود اختصاص داده 
اســت، نمی توانیم آنها را نادیده بگیریم و باید حرف هایشــان را با گوش جان شــنیده و 

برایشان فکر و برنامه ریزی دقیقی داشته باشیم».
در این گفت وگو جای خالی روایت و دیدگاه های خبرنگارانی که در این شرایط سخت، 
قلم را زمین نگذاشــته و جدی تر از قبل راهشــان را دنبال می کنند، احســاس می شود. 
خبرنگارانی که این روزها فشار روحی زیادی را تحمل می کنند، اما چاره ای جز ادامه راه 
و حرفه ای که نسبت به آن متعهد هستند ندارند. اگرچه در این زمینه بدون شک به زودی 
سراغ اهالی مطبوعات، جوانان تازه کار در این حرفه و روزنامه نگاران دیگر نیز می رویم و 
گفت وگوهایی انجام می دهیم، اما امیدواریم راه نرفته ما در این زمینه توسط رسانه ها و 
خبرنگاران دیگر دنبال شــود؛ چراکه انعکاس مشکلات این صنف و صحبت یا یادآوری 
وظایف روزنامه نگاران در این شرایط، اهمیت زیادی دارد تا مبادا رسالت و تعهد حرفه ای 

ما در سایه وضعیت سخت حاکم بر روزنامه نگاران زیر سؤال برود.
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